

植物遗传学

胡萝卜抗冻蛋白失去PGIP家族抑制多聚半乳糖醛酸酶的活性

张党权^{1,2}, 王宏斌¹, 刘兵¹, 冯冬茹¹, 何炎明¹, 王金发¹

1. 中山大学生命科学学院, 生物防治国家重点实验室, 教育部基因工程重点实验室, 广州 510275;
2. 中南林业科技大学 经济林育种与栽培国家林业局重点实验室, 长沙 410004

收稿日期 2005-11-22 修回日期 2006-2-13 网络版发布日期 2006-11-15 接受日期

摘要

含有LRR基序的胡萝卜抗冻蛋白虽然具有抗冻活性, 但却属于植物PGIP家族。胡萝卜抗冻蛋白虽然在氨基酸序列上属于PGIP家族, 但却失去了抑制外源真菌的PGase活性, 并且获得了一个重要的活性——抑制冰晶的生长和重结晶。胡萝卜抗冻蛋白的这种活性的变化一直被认为是由于植物自身长期进化的结果, 并认为最初的DcAFP也应当具有抑制PGase的活性。采用酵母双杂交来分析DcAFP是否还拥有PGIP的活性。通过RT-PCR克隆了真菌互格链格孢 (*Alternaria alternata*) 的PGase的cDNA, 然后分别将PGase与DcAFP的完整编码框构建酵母双杂交的捕获质粒和诱饵质粒, 经过预实验表明两者都不能产生自激活作用, 酵母双杂交实验表明两者不能产生相互作用, 说明DcAFP完全失去了抑制PGase的活性, 这种活性的丢失是由于位于β-螺旋上凹面的LRR基序中非保守的氨基酸残基发生了大量的碱性氨基酸的取代, 导致结合的凹面从负电荷富集区变成了正电荷表面, 从而不能通过静电作用与PGase的正电荷表面相结合。

关键词 [植物抗冻蛋白](#); [多聚半乳糖醛酸酶](#); [多聚半乳糖醛酸酶抑制蛋白](#); [LRR](#); [酵母双杂交](#)

分类号

Carrot Antifreeze Protein Does Not Exhibit the Polygalacturonase-inhibiting Activity of PGIP Family

ZHANG Dang-Quan^{1,2}, WANG Hong-Bin¹, LIU Bin¹, FENG Dong-Ru¹, HE Yan-Ming¹, WANG Jin-Fa¹

1. The State Key Laboratory of Biocontrol and the Key Laboratory of Gene Engineering of Ministry of Education, School of Life Sciences, Sun Yat-sen University, Guangzhou 510275, China;
2. The Key Lab of Nonwood Forest Products of Forestry Ministry, Central South University of Forestry and Technology, Changsha 410004, China

Abstract

The carrot (*Daucus carota*) antifreeze protein (DcAFP) has a strong antifreeze activity and identified as belonging to the

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(0KB\)](#)
- ▶ [HTML全文\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含](#)
- ▶ [“植物抗冻蛋白; 多聚半乳糖醛酸酶; 多聚半乳糖醛酸酶抑制蛋白; LRR; 酵母双杂交” 的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [张党权](#)
- [王宏斌](#)
- [刘兵](#)
- [冯冬茹](#)
- [何炎明](#)
- [王金发](#)

plant polygalacturonase-inhibiting protein (PGIP) family based on its sequence similarities, including the presence of a leucine-rich repeat (LRR) motif. In this study, yeast two-hybrid technology was used to analyze whether the carrot AFP could act as a PGIP. The complete DcAFP and polygalacturonase (PGase; obtained from fungus *Alternaria alternata* by RT-PCR) coding sequences were cloned into the bait and capture vectors, respectively, and yeast two-hybrid assays were performed. The results revealed that there was no evidence of an interaction between DcAFP and PGase, which suggests that DcAFP probably lacks PGIP activity. An analysis of the electrostatic potential of DcAFP and other PGIPs revealed that a large number of nonconservative residues within the β -helix of the DcAFP LRR motif had been substituted to basic amino acids, thus changing the surface from negative to positive. This will electrostatically prevent DcAFP from binding with the positively charged surface of PGase. This is the first report that showed the correlation between nonconservative amino acids within the LRR motif of the DcAFP and its loss of polygalacturonase inhibiting activity.

Key words [plant antifreeze protein](#); [polygalacturonase](#); [polygalacturonase-inhibiting protein](#); [leucine-rich repeat](#); [yeast two-hybrid](#)

DOI:

通讯作者 王金发 ls19@zsu.edu.cn